
R O Č N Í K 2 0  •  Č Í S L O  4 / 2 0 2 4

Když létu náleží čas

V Brnířově slavnostně vítali nově narozené občany. Řady parezáčků ten‑
tokrát rozšířili chlapeček a dvě holčičky. Dětičky si na památku odnesly
plyšového kamaráda a obrázkovou knížku s věnováním, maminky kytičku.  

Ing. Věra Jandová, Obecní úřad Brnířov

Sbor dobrovolných hasičů ve Smržovicích oslavil stoleté jubileum. (bv)Zlatá olympionička Daniela Beranová ze Všerub u Kdyně.        Více str. 6

V Loučimi připravili sokolové a hasiči každoroční oslavu Dne dětí, kterých se na návsi sešlo dvacet. Podobné akce jsou příležitostí k setkání dospělých, kteří
se kromě jiného vydováděli v přetahování lanem. Zdeněk Huspek, více str. 11
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Přehlídka historických vozidel oživila malou
vesničku Sedlice a přilákala nadšence automo‐
bilové historie. Dne 15. června se
konal v Sedlicích 2. ročník Memo‐
riálu Jiřího Tomandla – sraz histo‐
rických vozidel, motocyklů a trak‐
torů. 

Memoriál začal přejímkou vozi‐
del od 10:00. Návštěvníci mohli
vidět celkem 216 veteránů všeho
druhu, od staré Tatry, tuningová
auta až po traktůrky vlastní výro‐
by. V odpoledních hodinách vyra‐
zila vozidla na spanilou jízdu, kte‐
rá byla 38 km dlouhá. Při odjezdu
na spanilou jízdu se účastníci mí‐
jeli s kolonou vojenských histo‐

rických vozidel. Jednalo se o účastníky srazu
vojenských vozidel, který se konal v Koutě na

Šumavě, a na náš memoriál se přijeli podívat.
Tímto bych jim chtěla moc poděkovat.

K poslechu a k tanci zahrála decho‐
vá kapela Postřekovanka a na závěr
celého dne zahrála kapela Revival
Olympic Domažlice.

Na veterány se přišli podívat lidé
všech generací a tak byl připravený
program i pro mladší generaci, a to
skákací hrad nebo vystoupení taneční
skupiny Dance group A&D Domažlice.

Foto a video najdete na facebooko‐
vých stránkách – Memoriál Jiřího To‐
mandla a později i na internetové
adre se www.hasicisedlice.cz 

Jana Tomanová, SDH Sedlice, 
foto Adéla Gröslová
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Memoriál Jiřího Tomandla

V Brnířově jsme oslavili Den matek u místní cukrářky. Menu
bylo bohaté a nejen sladké, obsluha usměvavá, hrála živá
hudba. Maminky dostaly malou kytičku. 

Plánovaný dětský den se 31. 5. pokusilo překazit počasí,
těsně před začátkem přišla pořádná průtrž mračen. Nene‐
chali jsme se však odradit a místo venkovních stanovišť
jsme zvolili hraní deskových her v hasičském klubu. Odmě‐
nou byly také drobné sladkosti, limonáda, párek v rohlíku
nebo vynikající vafle s jahodami. Výborně se tentokrát po‐
bavili také rodiče, kteří se do hraní her směle zapojili.  

Ing. Věra Jandová, Obecní úřad Brnířov

Troufnu si tvrdit, že vítání občánků patří k těm nejpříjemnějším akcím každé ob‑
ce. Ve Všerubech proběhlo na konci měsíce května, přesně 31. 5.  Měli jsme tu
čest v zasedací místnosti Úřadu městyse Všeruby přivítat pět nových občánků
městyse, a to konkrétně dvě děvčátka a tři chlapce. Dětičky obdržely drobný dá‑
reček a maminky kytičku. Závěrem proběhlo tradiční focení u kolébky, které se‑
bou vždy nese překvapivé momenty. Všem dětičkám i jejich rodičům přejeme
pevné zdraví a hodně štěstí!  Mgr. Václav Bernard

Hodně zdraví Všerubáčkům

Většina menších obcí využívá povinnou požární nádrž též jako koupaliště a nejinak je tomu v Louči‐
mi. Aby voda vydržela co nejdéle čistá, je potřeba zjara nádrž vypustit a vyčistit. A to byl letos skoro
problém, protože z kopců nad vesnicí přitékalo nebývale hodně vody! Proto bylo třeba vypouštět víc
než týden před nedělí 9. června, kdy na‐
stoupili členové místního SDH s hadicí,
kbelíky a lopatami, aby po dvou hodinách
práce mohl velitel Josef Šváb oznámit ho‐
tovo. Posekání trávy kolem nádrže je sa‐
mozřejmostí, takže když začala červenco‐
vá horka, mohli místní využívat vodních
radovánek naplno. A poněvadž i koncem
prvního prázdninového měsíce byl přítok
pořád dostatečný, zůstávala voda stále
krásně čistá.  Z. Huspek

Brnířovské dny

Než nastala horka v Loučimi



V červnu jsem se účastnil historicky
prvního  přeshraničního kongresu
v Chamu o rozšíření spolupráce, který
nebyl jen mediální záležitostí. 

Na oddělených jednáních se
s premiéry setkali zástupci
krajů i členové parlamentů
obou zemí. V průběhu jedná‐
ní byly podepsány tři dohody
a memoranda o spolupráci
v oblasti turismu, hasičů a
memorandum mezi Aplikací
Záchranka a Bavorským
červeným křížem o za‐
hájení projektu Notruf
Bayern.  

Spolupráce Bavorska
a České republiky je in‐
tenzivní od samého po‐
čátku pádu železné
opony, má mediální po‐
zornost; stala se součástí každodenní poli‐
tiky sousedících okresů. 

Třeba Plzeňský kraj již delší dobu přispí‐
vá na činnost Centra Bavaria Bohemia
Schönsee. Přesto partnerství vyžaduje nový
impuls. Mnoho věcí je třeba dořešit. Nelze
zůstat pouze u memorand. Jak jsem na jed‐
nání s německými poslanci zdůraznil – me‐
moranda jsou sice dobrou věcí, ale musí se
naplňovat.  

Zvláště ze strany  těch bavorských
okresů, které leží na trase Praha – Plzeň

– Regensburg – Mnichov, zazníval vel‑
mi silný apel na vybudování

dvoukolejné tratě po celé trase
a její výrazné zrychlení. Ko‐
neckonců jsem i na zastupitel‐
stvu Plzeňského kraje podpořil
myšlenku postupného vybudo‐
vání tzv. vícerychlostní tratě
(„VRT“). 

Současná situace na trase je
fakticky smutným reziduem

minulosti. Není možné,
aby v 21. století trvala jíz‐
da Bavorského expresu
z Prahy do Mnichova a
zpět osm hod. A to ještě,
pokud nenastane na ba‐
vorské straně zpoždění.
Bavorská strana, ale i pří‐

tomní zástupci české strany považují vybu‐
dování moderního vlakového spojení za je‐
den z důležitých impulsů rozvoje obou re‐
gionů. Praha a Mnichov se brzy stanou  je‐
den a půl milionovými městy. Na trase je té‐
měř 200tisícová Plzeň a významné kulturní
centrum Regensburg. Současný stav nemů‐
že být ani náznakem důvodem k nějaké
spokojenosti. Ba spíše naopak. Proto jsme
domluvili s bavorským poslancem Gerhar‐

dem Hoppem z Chamu, který je mimo jiné
členem evropského i rozpočtového výboru,
že se společně obrátíme na příslušná minis‐
terstva dopravy a financí obou zemí, aby se
konečně začala podepsaná memoranda na‐
plňovat. Celý projekt podpořili na jednání
i samotní ministerští předsedové. 

Zatímco na české straně je v poslední do‐
bě vidět posun, na německé straně má ještě
z dob kancléřky Angely Merklové eviden‐
tně stále ještě větší prioritu propojení Pra‐
ha – Berlin.  Nic proti tomu, ale našemu če‐
sko‐bavorskému regionu to výrazně nepo‐
může. 

Význam kongresu podtrhla účast nejvyš‐
ších státních představitelů obou zemí. Za
bavorskou stranu se vedle samotného mi‐
nisterského předsedy Markuse Södera zú‐
častnili vládní i zemští radové, poslanci
Spolkového i Bavorského sněmu, Spolkové
rady, starostové, představitelé spolků a ve‐
doucí stávajících pracovních skupin pro
přeshraniční spolupráci. Z české strany to
byl premiér Petr Fiala, senátoři, poslanci,
hejtman Karlovarského kraje a zástupci
dalších dvou příhraničních krajů, Generální
ředitel Hasičského záchranného sboru, zá‐
stupci Czech turismu, členové diplomatické
mise a především mnozí starostové. 

Ing. Vladislav Vilímec, senátor PS ČR, 
zastupitel města Kdyně
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V sobotu 22. června si SDH Koloveč připomněl významné výročí 140 let založení místního sboru. Oslavy začaly v poledne mší svatou v koloveč‐
ském kostele Zvěstování Panny Marie. Poté se účastníci průvodem přesunuli zpět k hasičské zbrojnici. Tam starosta sboru Radek Vágner oslavy za‐
hájil, přivítal hosty a krátce seznámil s historií sboru. Po předání ocenění zasloužilým členům kolovečského hasičského sboru následovaly zdravice.
Starosta městyse Koloveč Ing. Václav Pergl poděkoval členům sboru a členům zásahové jednotky za bezvadnou spolupráci a dekoroval prapor sbo‐
ru pamětní stuhou. Proběhly ukázky zásahů, ukázky vybavení hasičů a historické i současné techniky. V klubovně hasičské zbrojnice byla připrave‐
na výstava o činnosti sboru a jednotky od založení až po současnost. Večer hrála skupina Éter Band. Návštěvníky lákalo občerstvení, stánek s cuk‐
rovinkami, děti soutěže a skákací hrad.  Petra Křížová, foto Petr Dolejš

Bavorský expres aneb Nelze zůstat u memorand

Hasičskému sboru v Kolovči je 140 let

Pohádky 
z Českého lesa

Nápad natočit v pořadí již druhé CD
pohádek byl logickým vyústěním projek‐
tu Centra pro rodinu Benjamínek, z. s.
„Píšeme dětem… pohádky”. Snažíme se,
aby se děti od televizní produkce vrátily
k tištěným pohádkám, aby porozuměly
textu a dokázaly jej zpětně převyprávět,
namalovat k příběhu obrázek. Právě
proto jsou některé z pohádek interaktiv‐
ní, kdy děti na základě poslechu odpoví‐
dají na otázky. Je to tedy vítaná interakce
mezi nimi a dospělými. (svv, red)



4/2024strana 4 Kdyňsko

Začíná pomalu svítat, je půl páté ráno. Přestože je červen, teplo‑
měr ukazuje 7 stupňů Celsia, nefouká vítr ani neprší. Na kopci nad
spící obcí Brnířov se sjíždí několik aut s členy MS Koráb Kdyně. Se‑
šlo se nás celkem 6, což je dostatečný počet k vyhledávání zvěře
dronem.

Po krátkém pozdravu nás seznamuje Petr,
který je současně obsluha dronu, s násled‑
ným plánem prohledání luk, které budou se‑
čeny. Informace k sečení byly včas získány od
vlastníka pozemků. Tráva místy dosahuje do
pasu, spodní část je hustá jako kožich. Něko‑
lik lidí dostane vysílačky, abychom měli spo‑
jení s Petrem, který až objeví zvěř,  nás pošle
do místa, kde je zalehlá. 

Dron slabě bzučí a stoupá k pomalu se
rozednívající obloze. První louka je čistá, ale
již ve větrolamu dron z výšky 90 metrů uka‑
zuje teplý objekt. Do stanoveného místa vy‑
ráží dva členové, z vysílačky se ozývají Petro‑
vo pokyny ke změnám směru pátračů. Přes‑
tože prohlédli místo důkladně, nezvedli žád‑
nou zvěř. Rébus, nikoli ‑ bližší pohled do ko‑
run stromů potvrdil obsazené hnízdo straky.
To bylo zdrojem tepla. Postupujeme na další
louku, dva zajíci jsou potvrzeni, ti však odbí‑
hají společně s jednou srnou. Louka je na tři
přelety potvrzena jako čistá. 

Přejíždíme k další louce, den se probouzí, slunce nemá šanci
protáhnout své teplé paprsky nízkou oblačností. Hodinky ukazují
6 hodin, na silnici Kdyně – Klatovy pod námi začíná silný provoz.
Jsme na louce, která je u lesa, kde je přes den častý výskyt dančí
zvěře. První přelet dronu ukazuje dvě srnčata, která však nechají
dojít pátrače pouze na deset metrů a prchají do ochranné náruče
lesa. Druhý přelet ukazuje dvě dančata zalehlá v poměrně řídké
trávě v louce kousek od lesa.  

Dvojice pátračů vybavená bedýnkami na fixaci mláděte do skon‑
čení senoseče vyráží do stanovených prostor. Na rozdíl od srnčat se
daří dančata odchytit a uložit do bedýnek. 

Bedýnky s dančaty jsou uloženy do porostu ve stínu lesa, kde
jsou ukryty před zraky nezvaných hostů. Touto loukou končí dneš‑
ní ranní akce členů MS Koráb Kdyně na záchranu zvěře. Nápad
koupit do spolku dron se zrodil již v roce 2023, kdy Petr Novák

mladší se obul do této problematiky a na‑
studoval veškeré informace a zkušenosti
související s využitím dronu na záchranu
mladé zvěře. 

Vzhledem ke schopnosti dronu s termo‑
vizí najít zvěř do velikosti ptáčka skřivana,
bylo rozhodnuto členy spolku koupit dron
s touto výbavou. Díky mladým členům na‑
šeho spolku máme tři obsluhy dronu, kdy
v konkrétním úseku zajistí práci s dronem
nejblíže místu sečení bydlící obsluha. Vy‑
soká cena nás neodradila, naopak, rozhod‑
li jsme se oslovit sponzory. Díky jim nás vy‑
šly náklady na jeho koupi pouze na 10 %
z celkové ceny.  

Dnes, kdy už máme s dronem za sebou
minimálně 10 akcí s úspěšnou celkovou
záchranou 34 kusů mladé zvěře, víme, že
naše rozhodnutí bylo správné. Desítky
kilometrů, které jsme ještě loni naběhali
v rojnicích po loukách, jsou minulostí.
Účinnost, efektivnost a spolehlivost dronu

nás překvapila a přesvědčila, že naše rozhodnutí bylo správné. 
Letošní rok je prvním, kdy jsme úspěšně zachránili spoustu zvě‑

ře. Každá akce přináší nové poznatky, ze kterých si bereme pona‑
učení. Úspěšná akce je vždy dobrou odměnou účastníků akce za
brzké ranní vstávání.  

Děkuji jménem Mysliveckého spolku Koráb Kdyně všem, kteří
nám přispěli a poskytli nemalou finanční částku na koupi tohoto
skvělého stroje:  město Kdyně, firma Carvel, Transmixbeton,
s. r. o, Klatovy,  MUDr. Iha Karel, Ing. Koutník Pavel, p. MUDr. Aleš
Binter, p. Kačírek Rostislav, p. Geiger František, Ing. Vejvoda Zde‑
něk, Strojírny Kohout Kdyně.  

Ing. Zdeněk Vejvoda, předseda MS Koráb Kdyně

Díky dronu zachraňují zvěř 

Nad Dlažovem u kaple sv. Markéty
V neděli 21. července se konala u kaple svaté Markéty  poutní mše svatá. Slavnostní bo‐

hoslužbu celebroval vikář klatovského vikariátu P. Marek Hric. Sešli se věřící a poutníci
z okolních obcí.

Kaple sv. Markéty stojí na rozhraní dvou okresů, klatovského a domažlického a patří
do farnosti Dlažov. Obecní úřad v Dlažově se o toto místo s kaplí a rozhlednou vzorně
stará. Původně stála na vrchu dřevěná kaple. Nová kaple byla postavena v novogotickém
slohu v roce 1886. V roce 1887 byla kaple slavnostně vysvěcena za účasti 25 kněží a vel‐
ké účasti lidí z okolí. Každý rok se zde po svátku sv. Markéty koná pouť. Kaple byla v mi‐
nulosti několikrát opravována, naposledy v roce 2001, kdy obec Dlažov provedla celko‐
vou rekonstrukci. Bohužel pro svoji odlehlost si kapli vyhledávali zloději. V roce 1990
odcizili nejcennější součásti zařízení a pak kapli ještě několikrát navštívili. V současné
době je vyzdobena kaple obrazy a květinami pouze o pouti. Na kapli je zvonek, na který
si může každý návštěvník tohoto místa zazvonit.

V roce 2014 byla na vrchu v blízkosti kaple otevřena rozhledna. Je 25,4 m vysoká a má 94
schodů. V nedávné době musela být rozhledna opravena.  Čtyři dřevěné nosné sloupy na‐
padl pták, který do nich udělal díry. Sloupy byly vyměněny za kovové a jsou opláštěny dubo‐
vými latěmi, aby byl zachován podobný vzhled. 

Celokruhová vyhlídka nabízí pohled do všech stran. Při dobré viditelnosti odtud dohléd‐
nete třeba na věž Bolfánek na vrchu Žďár, Velký a Malý Ostrý nebo na Nýrskou přehradu. Při
pohledu k Domažlicím pak uvidíte vrch Čerchov.  Martina Matějková



Poutní mše svatá k výročí
posvěcení u kaple blahosla‐
veného Karla Habsburského
nad Branišovem se konala
v sobotu 20. července. Kaple
stojí na krásném místě u lesa
s nádherným výhledem na
Šumavu.  Mši svatou sloužil
P. Petr Řezáč v tradičním
římském ritu (tzv. tridenst‐
ská mše). Ta je sloužena vý‐
hradně v latinském jazyce.
Jedná se o znamení jednoty
církve. 

Kaple nad Branišovem by‐
la postavena v letech 2008 ‐
2010, vysvěcena byla 24. 7.
2010 a od té doby se zde
každoročně v tuto dobu koná
mše svatá. Je určena k příleži‐
tostnému slavení mše svaté
v tradičním římském ritu a k šíření úcty k po‐
slednímu českému králi. Karel Habsburský byl
rakouský císař, uherský a český král, který na‐
stoupil na trůn uprostřed 1. světové války a ve‐

dle svatého Václava byl jako jediný český vládce
povýšený ke cti oltáře. Byl prohlášen za blaho‐
slaveného 3. října 2004 papežem, dnes již sva‐
tým, Janem Pavlem II. Mše byla zakončena ra‐

kousko‐uherskou hymnou „Za‐
chovej nám Hospodine“.

Blahoslavený Karel Habsbur‐
ský je pohřben na ostrově Ma‐
deira, kde je na jeho hrobě
umístěna královská koruna.
Tam poslední český král žil s ce‐
lou rodinou ve vyhnanství po‐
slední část svého života a tam
také zemřel velmi mladý ve vě‐
ku 35 let na zápal plic.

Letos 28. července jsme si
připomněli 110. výročí vypuk‐
nutí první světové války. Právě
před sto deseti lety po spáchání
atentátu na následníka trůnu
vyhlásilo Rakousko‐Uhersko
válku Srbsku a odstartovalo tak
konflikt, který se brzy rozšířil
po celém světě. A dnes o něm
mluvíme jako o první světové

válce. Připomenutí výročí je nejlepším způso‐
bem, jak uctít ty, kteří tehdy bojovali a umírali.
Další mše svatá se v kapli nad Branišovem bu‐
de konat v říjnu. Martina Matějková
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Poutníci se sešli nad Branišovem

Mluvit o sportovních soutěžích či školních
výletech na konci školního roku by nebylo ni‐
kterak originální – jsou běžné ve většině škol a
žáci se na ně celý rok těší. U nás tomu nebylo
jinak,  některé třídy vyrazily do přírody i na
několik dní a páťáci se loučili se svou paní uči‐
telkou noclehem ve škole. Rádi bychom zde
zmínili to, co považujeme za výjimečnější,
zvláště na relativně malé venkovské škole.
V první řadě to byl květnový zájezd do Londý‐
na, který vybraní žáci druhého stupně absol‐
vovali společně s domažlickou základní ško‐
lou. Spolupráce to nebyla ojedinělá, podo‐
bným způsobem už jiná skupina Mrákovských
na podzim navštívila Wales a chystáme se nav‐
štívit Yorkshire a Liverpool.

Druhým počinem byl červnový turistický
kurz, jímž jsme navázali na tradici zdolávání

významných českých vrcholů vzniklou v roce
2013, kterou přerušily jen covidové roky. Le‐
tošní ročník byl významný v tom, že návaznost
byla těsnější: poprvé od zmíněného počátku se
opět stoupalo na nejvyšší horu České republi‐
ky. S vědomím toho, jak je Sněžka v poslední
době zahlcena turisty, jsme výstup z chaty Vý‐
rovka, na níž jsme byli ubytováni, zahájili již
v 6 hodin ráno a po osmé mělo 42 vybraných
mrákovských školáků od 4. do 9. třídy vrchol
jen pro sebe. Nádherný zážitek. V rámci něko‐
likadenní akce jsme nachodili přes 50 km
s velkým převýšením a za odměnu při návratu
navštívili zábavní park Mirákulum.

Úplný závěr roku patřil také tradicím: Od‐
měňování těch, kteří naši školu reprezentovali
ve sportovních či vědomostních soutěžích ne‐
bo pro ni prostě udělali něco výjimečného. By‐

lo uděleno celkem 359
cen, což hovoří za vše. 

Zábavný program de‐
váťáků při vystoupení
v kulturním domě byl
milý, veselý, hodně za‐
měřený na tanec a hud‐
bu a pobavil jak dopo‐
ledne spolužáky a děti
z mateřinky, tak večer
před zcela zaplněným
sálem rodiče i širokou
veřejnost.

Snad nám v následují‐
cím školním roce nic ne‐
překazí možnost udělat si
ho minimálně stejně pes‐
trý, jako byl ten letošní.  

Lucie Formanová, 
ZŠ Mrákov

Na palubu!Finále školního roku v Mrákově 

Kdybych chtěla začít poeticky, řekla bych,
že hvězdy nám nepřály. Počasí celkově. Celý
den bylo asi patnáct stupňů a pod mrakem.
Nevzdali jsme se a dětský den s názvem
 Piráti aneb na vlnách moře jsme připravili.  

Dětí se sešlo mnoho a to nejen z naší vsi
ale i přespolních! Ukázalo se, že největší
problém spočívá v poskládání papírové lo‑
dičky, leckdy si hlavu lámali i samotní rodi‑
če. A co potom děti… Zahnat chobotnici zpět
do moře? Najít ukrytý poklad a při tom pou‑
žít jen poctivý pirátský hák nebo zvednout
kotvy, aby loď mohla odplout. Žádný pro‑
blém. Překonat rozbouřené moře a nachy‑
tat nějakou rybku zvládnul naopak každý,
dokonce i čištění oceánu byla zábava. Poča‑
sí se nakonec slitovalo a my s radostí odha‑
zovali teplé mikiny.  Nakonec si dětský den
užili snad i dospěláci, které jsme vtáhli do
společných soutěží jako Rybičky, rybáři je‑
dou nebo Předej kruh sousedovi bez použití
rukou. Přišlo vhod malé občerstvení – me‑
loun, sušenky i správné pirátské muffiny.
A samozřejmě sladké odměny.  

Šárka Kraftová
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Vláďův guláš ve Starci
Ve Starci měli opět gurmánské od‑
poledne, konal se 5. ročník Vláďovo
kotlíkového guláše. Bylo možné
ochutnat 10 různých, ve všech pří‑
padech velice chutných gulášů.
Jednotlivé týmy pojaly soutěž opět
kreativně a tematicky, tak se náv‑
štěvníci mohli ocitnout u vítězných
Indiánů, také u Tří sester nebo U Kr‑
kovičky a dalších zajímavých témat. 
Každý soutěžní tým vytvořil svůj vý‑
jimečně dobrý guláš a bylo opravdu
těžké vybírat ten nejlepší. Na své si
přišli milovníci dobrého masa, kde
nechybělo hovězí, divočina nebo ta‑
ké skopové, ale i houbový guláš měl
velký úspěch. 
Soutěžící byli také vyzbrojeni ma‑
lým degustačním pohoštěním do‑
mácí výroby, kde jste mohli ochut‑
nat domácí chleba a pomazánky,
škvarkové pagáče a jiné dobroty. 
Soutěživý duch a dobrá nálada pro‑
vázely celé odpoledne. Jana Stará 

Za příjemného počasí se v sobotu 13. čer‑
vence konal v Libkově 22. ročník couvání
traktorů s valníkem kolem návsi. Zúčastni‑
lo se 12 odvážných traktoristů. Mezi nimi
pět nováčků. Silná výprava přijela z Úněšo‑
va a závodu se zúčastnili čtyři jejich repre‑
zentanti. Závod byl velmi napínavý. První
místo obsadil několikanásobný účastník
p. V. Straka ml. s časem 5:00 min. a získal
tak poprvé putovní pohár starosty obce.
Druhé místo obsadil loňský vítěz p. E. Kohn
s časem 5:07 min. a třetí místo patří několi‑
kanásobnému vítězi z minulých let p. R. Ně‑
mečkovi, který zvládl trať v čase 5:17 min.
Všichni účastníci závodu byli oceněni pe‑
něžními a věcnými dary.
Součástí akce byla výstava veteránů a histo‑
rických vozidel zakončená spanilou jízdou.

Nejlepší veteráni byli oceněni poháry.
K tanci a poslechu hrála jako tradičně sku‑
pina RELAX z Klatov. Návštěvníci i soutěžící
odcházeli velmi spokojeni. Velké poděko‑
vání patří všem účastníkům a hlavně pořa‑
datelům. 

Mezi sponzory akce se řadí Podhoran Čer‑
níkov, a. s., ARBO, spol. s. r. o., Janovice nad
Úhlavou, ČPP pojišťovna, PRO ‑ DOMA,
Klatovská stavební společnost, s. r. o.,
obec Libkov a SDH Libkov.  

Černá Barbora

Napínavé couvání v Libkově

Zlatá olympionička
Na konci června hostil Jihočeský kraj XI.

Letní olympiádu dětí a mládeže. Centrem
triatlonových závodů se stal Mydlovarský
rybník. První den olympiády se na start indi‐
viduálního závodu postavilo 26 závodnic ve
věku 14–15 let, na které čekalo 300 m plavá‐
ní, 5 km jízdy na kole a 2 km běh. 

Plzeňský kraj reprezentovala v triatlonu
Daniela Beranová ze Všerub u Kdyně. Zá‐
vod byl velmi napínavý. Zpočátku nic nena‐
svědčovalo tomu, že by se Daniela mohla v
závodě umístit na předních příčkách. V pla‐
vání na 300 m Daniela vylézala z vody na
konci první desítky, v jízdě na kole se držela
až ve druhé skupině. Zvrat však nastal v po‐
slední fázi závodu, v běhu na 2 km, kdy se
bezkonkurenčním tempem v běhu probojo‐
vala až na první místo. V závodě tříčlenných
štafet každý kraj mohl na start postavit jed‐
nu štafetu složenou ze dvou chlapců a jedné
dívky. Štafeta staršího žactva Plzeňského
kraje ve složení Tadeáš Bíba, Daniela Bera‐
nová a Jakub Černý závod vyhrála. Daniela si
tak z Olympiády přivezla dvě zlaté medaile.
Daniele gratulujeme a přejeme další úspě‐
chy nejen na poli závodním.  Foto str. 1.

Městys Všeruby

Na záchraně nejohroženější‑
ho druhu sovy – sýčka obecné‑
ho – se podílí Plzeňský kraj.
Partnery projektu „Ochrana sýč‑
ka obecného v česko‑bavorském
pohraničí“ jsou záchranné stani‑
ce ve Spáleném Poříčí a LBW
Cham. Cílem je znovunavrácení
sýčků na místa původního výsky‑
tu. Celkové náklady projektu jsou
vyčísleny na 15,7 mil. Kč.  (red)Den dětí v Pocinovicích Marie 

Homolková
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Doma ve Kdyni – centrum sociálních slu‑
žeb změnilo své logo. Můžete se s ním set‑
kat jak na webových stránkách, tak i so‑
ciálních sítích. Nevzniklo proto, že by to
staré bylo špatné. Ruce spojené do tvaru
srdce jsou pro nás stále symbolem, který
vnímáme jako prvek plnící význam péče
a pomoci lidem. To stejné platí pro červe‑
nou barvu loga, která pro nás znamená
nejen barvu srdce, ale také teplo – teplo
domova, kde se naše pomoc lidem ode‑
hrává.
Zároveň jsme však nové logo rozšířili
tak, aby lépe vystihovalo naše aktivity a
vývoj. Logo tak zachovává poselství své‑
ho předchůdce a přidává další prvky.
Přibyly odstíny červené barvy symboli‑
zující individualitu každého z nás, ať již
nás pracovníků nebo našich klientů.
Všichni jsme lidé, všichni jsme „červení“,
máme mnoho společného, přesto naše
potřeby mohou být jiné, individuální,
mohou mít „jiný odstín“. 

Přibyly také ruce odkazující na různé
druhy poskytované pomoci. Jsou pro nás
symbolem konkrétní pomoci, ale také
symbol partnerství se samosprávami či
dalšími organizacemi, odborníky. V no‑
vém logu najdete kdyňskou radniční vě‑
žičku odkazující na místo, které je
středobodem našich aktivit – Kdyně.
Doma ve Kdyni – centrum sociálních slu‑
žeb, příspěvková organizace není jen pe‑
čovatelskou službou. Je to organizace,
která zajišťuje zdravotní péči, nabízí
prostor pro setkání v rámci pestré na‑
bídky přednášek a seminářů, realizuje
klub aktivních seniorů.  Ale protože pečo‑
vatelská služba navzdory všem aktivi‑
tám zůstává tou hlavní, dovolili jsme si jí
věnovat část loga v podobě srdce s kdyň‑
skou věžičkou.  Mgr. Tereza Kazdová 

Nové logo
Doma ve KdyniTradiční Maxovská pouťová slavnost se v le‐

tošním roce nesla v netradičním duchu. Koná
se každoročně na konci června a je spojena
s oslavami svátku svatého Jana Křtitele, patro‐
na místního kostela. Slavnost již tradičně za‐
hajuje bohoslužba, následuje kulturní pro‐
gram s občerstvením. V letošním roce účast

předčila naše očekávání, byla nejvyšší za celou
dobu konání, což nás velice mile překvapilo.
Není tajemstvím, že podstatnou část návštěv‐
níků této akce tvoří němečtí rodáci a jejich ro‐
dinní příslušníci a naši sousedé a přátelé z Ba‐
vorska. Navíc nás opět po letech odmlky svou
návštěvou poctila hraběcí rodina v čele s hra‐

bětem Friedrichem Schönbornem,
nástupcem zesnulého Alexandra
Friedricha hraběte ze Schönboru, je‐
hož rodina dlouhá léta držela patro‐
nát nad maxovským kostelem. 

Starosta městyse pan Václav Ber‐
nard potomkům Alexandra Friedri‐
cha u této příležitosti předal titul
Čestného občanství udělený Zastupi‐
telstvem městyse Všeruby. Následo‐
vala hudební produkce, o kterou se
postaralo duo harmonikářů – pan
Tomáš Johánek a pan Josef Kupilík,
prokládaná občerstvením, které ob‐
staral městys Všeruby. O technické
zajištění, přípravu a příjemné klima
se postarali členové sboru dobrovol‐
ných hasičů městyse Všeruby. Velké
poděkování patří všem, kdo se podí‐
leli na organizaci, přípravě a zajiště‐
ní akce, mnohdy na úkor svého osob‐
ního volna.  Městys Všeruby

Hraběcí rodina na Maxově

Z Loučimi do „města růží“ 
Na začátku června loučimští studenti, kteří studují Virtuální univerzitu třetího věku při České
zemědělské univerzitě v Praze, vyrazili na každoroční závěrečný seminář. Vybrali si město Blat‑
ná. Spojili se se studenty VU3V z Janovic nad Úhlavou a společně domluvili autobus, který nás
vyzvedl, a vyjeli jsme na výlet. Po příjezdu ke komunitnímu centru v Blatné bylo připraveno
drobné občerstvení a místostarosta Blatné představil město a plány do budoucna. Ředitelka kul‑
turního centra přiblížila historická fakta o růžových plantážích, které dříve byly hned za měs‑
tem, a také o místním pěstiteli a šlechtiteli Janu Böhmovi, který v Blatné vyšlechtil 120 různých
druhů růží. Zároveň nás pozvala na
každoroční výstavu růží (ARTfestival),
která se konala 28.–30. června. Byla
tam představena růže Zlaté Jubileum,
které byla  výstava věnována. Růže Zla‑
té Jubileum byla vybrána z důvodu 100.
výročí od 1. výstavy růží místního šlech‑
titele Jana Böhma. V závěru dopolední‑
ho programu studentům místostarosta
města Blatná a zástupkyně z České ze‑
mědělské univerzity v Praze předali pa‑
mětní listy za úspěšné dokončení letní‑
ho semestru. Po obědě již všichni netr‑
pělivě vyčkávali na odpolední program.
Loučimští si vybrali komentovanou pro‑
hlídku zámku Blatná, prošli zámecký
park a nakrmili místní daňky. Všem se
výlet moc líbil a těší se na závěrečný
seminář. Nejprve však musí splnit testy
v zimním semestru, kdy se budou vzdě‑
lávat v české dendrologii.  

Ing. Andrea Jungová

Články a příspěvky, které nemohly být z kapacitních důvodů 
do zpravodaje umístěny, naleznete na www.kdynsko.cz.



Češi ovládli světový šampionát juniorů a
kadetů v rybolovné technice: 63 medailí!

Ve dnech 10.–13. července proběhlo ve
Švédsku mistrovství světa juniorů a kadetů
v rybolovné technice. Zúčastnilo se 63 závo‐
dníků z dvanácti států, mezi nimiž nechyběla
ani česká reprezentace. Tým složený z 6 ju‐
niorů, 3 juniorek, 6 kadetů a 3 kadetek vedl
státní trenér Karel Světelský s asistenty.

Kdyňští ertéčkáři, Jakub Schleiss, Lucie
Nejdlová a David Nejdl, měli tu čest repre‐
zentovat Českou republiku a získali celkem
13 medailí. Všichni tři medailisti jsou nejen
mistři světa, ale také mistři ČR. Mistrovství
ČR juniorů a kadetů proběhlo v červnu
2024. Gratulujeme k historickému úspěchu
české rybolovné techniky a přejeme mnoho
úspěchů v příštím roce na mistrovství světa
v Itálii.  Radka Nejdlová
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8. ročník Chodského pohá‐
ru mladých hasičů se usku‐
tečnil v hasičském areálu
koupaliště v Pocinovicích 22.
června. Soutěž v požárním
útoku pořádá SDH Pocinovi‐
ce pod patronací OSH, od‐
borné rady mládeže a KSH.
Přítomni byli hosté starostka
obce Pocinovice paní Marie
Homolková a starosta OSH
pan Drahoňovský. Připrave‐
ný sportovní areál již od
8 hodin vítal soutěžní druž‐
stva. Začátek byl vyhlášen na
9. hodinu slavnostním nástu‐
pem, určením pořadí a infor‐
mací o provedení soutěže,
kde se stanovilo, že bude

jednotný stroj a jeden strojník
s tím, že kdo bude chtít, může
stroj ovládat sám. Začala mladší
kategorie a po nich kategorie
starší. Celá soutěž probíhala
bez větších problémů a je vidět,
že družstva mají soutěžní mo‐
rálku dobře zvládnutou. O ob‐
čerstvení se staraly členky SDH.
Soutěž byla ukončena po 13:30.
Slavnostní nástup a vyhlášení
výsledku proběhlo ve 14 hodin.
Prvním pěti družstvům v každé
kategorii byly předány poháry a
všem diplomy a koláče. Děkuje‐
me vedoucím, soutěžícím a po‐
řadatelům. 

Václav Ponocný st., 
foto Leon Stavovčík

Letos se již podruhé
spojili rodiče dětí ZŠ a
MŠ Všeruby a díky pod‐
poře městyse a sponzo‐
rů uspořádali odpoled‐
ne plné soutěží, skákání
na nafukovacím hradě,
malování na obličej a
jízdy na koni. Děti si
mohly vybrat drobnou
odměnu a za vyplněnou
kartičku všech úkolů
dostaly limonádu a na‐
nuka. Na závěr je místní
hasiči svlažili vodou.  

Renata Reifová

Fotbálek v Oprechticích
Pouť v Oprechticích se drží každý rok na Jindřicha, letos třetí červencový ví‑
kend. V sobotu ráno se sešli místní „rybáři“ u hasičárny na vsi a poměřili síly
v chytání rybek, které pouštěli zpět do nádrže. Odpoledne proběhl na Hůrce
nad obcí pouťový fotbálek, kde si místní zahráli ve skupinkách mužů starších,
mužů mlad‑
ších, dětí a
zapojilo se i
družstvo žen.
Bylo to pří‑
jemné pouťo‑
vé setkání.
Akci organi‑
zoval SDH
Oprechtice.  

Martina 
Štenglová

Den dětí ve Všerubech

Šedesát tři medailí !

O Chodský pohár po osmé v Pocinovicích 

Děti v Pocinovicích pomalovaly asfalt před
hasičkou zbrojnicí. Marie Homolková

Družstvo mladých hasičů SDH Pocinovice při převzetí poháru za první
místo v soutěži.



Sousední diecéze Regensburg si letos při‐
pomíná 1100 let výročí od smrti svého pa‐
trona sv. biskupa Wolfganga. V rámci těchto
oslav se v sobotu 22. června uskutečnila
společná česko‐německá pouť v Neukir‐
chen beim Hl. Blut (Nové Kostely), které se
zúčastnilo asi 150 českých a 450 němec‐
kých poutníků.

S ohledem na význam jubilea byly do Ne‐
ukirchen na čtyři dny mimořádně přemís‐
těny i ostatky sv. Wolfganga, které jinak
spočívají v kryptě sv. Emmerama v Regens‐
burgu. Setkání věřících z obou stran hrani‐
ce začalo po poledni v přilehlé klášterní za‐
hradě. Posezení u kávy mělo pomoci spojit
poutníky a poskytnout příjemné prostředí
pro rozhovory přesahující hranice. Pouť vy‐
vrcholila společnou mší od 16 hod za účasti
obou našich plzeňských biskupů a biskupa ře‐

zenského, před níž při slavnostním procesí
z parkoviště u školy nedaleko kostela byly do
chrámu přineseny zmíněné ostatky. Následova‐

lo další neformální setkání v klášterní za‐
hradě. Česko‐německou poutí začal v Ne‐
ukirchen tzv. Týden sv. Wolfganga. Místní
pokračovali v oslavách ještě  tři dny.

Sv. Wolfgang je významně spojen s český‐
mi zeměmi i plzeňskou diecézí, neboť se za‐
sloužil o šíření křesťanství v tehdejších Če‐
chách a během jeho biskupského úřadu
v roce 973 význačnou měrou přispěl ke zří‐
zení biskupství v Praze tím, že povolil vyč‐
lenit z řezenské diecéze diecézi pražskou,
z jejíž části (a části českobudějické a litomě‐
řické diecéze) pak po 1020 letech vznikla
i plzeňská diecéze. Stopy svatého biskupa
Wolfganga jsou k nalezení i v našem kraji,
podle pověsti šel pěšky z Řezna do Prahy
vysvětit prvního pražského biskupa a při

zpáteční cestě se zastavil na návrší u Chudenic,
kde přenocoval a založil kostel. Josef Dědina

Prázdniny ve Starci začaly v duchu cir‐
kusu. Odpoledne pro děti a rodiče bylo
připravené tentokrát kolem místního
hostince. Nesměl chybět klaun s barevný‐
mi balónky nebo vrhač nožů. Místy byly
úkoly napínavé a různě obtížné, kde třeba
veselý Mim beze slov zadával dětem úko‐
ly, které je s nadšením plnily. Vzhledem
k vysokým teplotám nesměla chybět
zmrzlina, ale také vodní mlha. Cirkusové
prostředí si děti náramně užily a odnesly
si nejenom odměnu, ale také spoustu zá‐
žitků. Občerstvení pro děti zajistili místní
hasiči, výbornou perníkovou buchtu dě‐
tem upekla Jarka a cirkusové muffiny do‐
stávaly děti za splněné úkoly od vrhačky
nožů Lenky. Poděkování za podporu patří
také městu Kdyně. Jana Stará
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Šest set poutníků v Neukirchenu

V sobotu 8. června pořádal rybářský spolek Koloveč tradič‑
ní rybářské závody v přírodním areálu „U Holce“, kde se sou‑
těžilo ve dvou kategoriích ‑ dospělí a děti. Výsledky: 

Kategorie děti do 15 let:
n 1. místo Bernklauová Tereza  208 cm
n 2. místo Suková Aneta 157 cm
n 3. místo Suková Adéla 92 cm
Kategorie dospělí:
n 1. místo Cingroš Jakub 628 cm
n 2. místo Hanzlík Václav 572 cm
n 3. místo Radler Jaroslav 469 cm

Petra Křížová, foto Petr Dolejš

Cirkus u hostince ve Starci

U rybníka Holce
v Kolovči



SRPEN
n 10. 8. Mrákov – Chodská hyjta,
14.30 hod., pódium v areálu TJ So‐
kol, odjezd autobusu z Domažlic
ve 14.00 hod., autobusové nádraží
v Poděbradově ul., stání č. 1, po
skončení jede zpět do Domažlic

n 16. 8. Koloveč – pouťová zába‐
va s kapelou ÉTER BAND, 18.00 –
2.00 hod., areál TJ Slavoj Koloveč

n 17. 8. Chodská Lhota – oslava
k 30. výročí založení FK Chodská
Lhota, od 14.00 hod.: 1. zápas FK
Sokol Chodská Lhota ‐ Sokol Poci‐
novice, 2. zápas FK Sokol Chodská
Lhota ‐ SG Chodská Lhota, od
17.00 hraje skupina FOUSY, občer‐
stvení zajištěno, fotbalové hřiště

n 17. 8. Koloveč – pouťová zába‐
va s kapelou ODYSSEA a B.B.&Co.
Jiřího Bavra Lokajíčka, 20.00 –
1.00 hod., areál Staré cihelny

n 18. 8. Dobrá Voda – malá pouť
u Dobré Vody, začátek mše svaté
v 9.30 hod.

n 18. 8. Koloveč – pouťový de‐
chový koncert kapely POŠUMAV‐
SKÁ MUZIKA, 14.00 – 16.00 hod.,
park u školy

n 21. 8. Kdyně – Srpnové SALO‐
ME – Karel Kryl 80, Pavel Batěk,
Barbora Plachá, Tomáš Kůgel, Petr

Šťastný, pásmo písní Karla Kryla
pro zpěv, harfu, klarinet a kytaru,
20.00 hod., park u muzea

n 24. 8. Tanaberk – S hudbou
napříč staletími, koncert Jan Venas
ml., kostel sv. Anny

n 30. 8. Brnířov – rozloučení
s prázdninami, 16.00 hod.

n 31. 8. Kdyně – Kdyňský festival
vína, 13.00 hod., náměstí

n 31. 8. Nová Ves – ukončení
prázdnin, akce pro děti, 16.00 hod. 

ZÁŘÍ
n 1. 9. Smržovice – mše svatá
k výročí posvěcení kaple sv. Václa‐
va, 14.00 hod.

n 7. 9. Koloveč – ROZLOUČENÍ
S PRÁZDNINAMI s klaunkou Pepi‐
nou, odpoledne pro děti, 14.00 –
17.00 hod, u rybníka „U Holce“

n 7. 9. Loučim – Štrapáce za lou‐
čimským džbánkem, 9. ročník, ak‐
ce podzimní pouti, 6 a 15 km pro
pěší, pro cyklisty 6 km (Loučimská
naučná stezka), 27 a 57 kilometrů,
pamětní listy, mapky, kvalitní ob‐
čerstvení, start ve 13.00 hod. na
hřišti, od 16.00 hod. zahraje Beny
ono man band, zvou sokolové

n 8. 9. Loučim – poutní mše sva‐
tá v kostele Narození Panny Marie,
9.30 hod.

n 8. 9. Loučim – klasické spor‐
tovní odpoledne pro děti v rámci
podzimní pouti

n 14. 9. Pocinovice – SDH pou‐
ťová zábava, 18.00 hod., KD

n 15. 9. Dobrá Voda – hlavní
pouť u Dobré Vody u venkovního
oltáře před kaplí Panny Marie Bo‐
lestné, mše svatá od 11.00 hod.

n 15. 9. Pocinovice – pouť u Do‐
bré Vody, mše svatá od 11.00 hod.,
modlení od 10.30 hod.

n 20. 9. Nová Ves – cestopisná
přednáška Austrálie a Papua Nová
Guinea, 19.00 hod., OÚ    

n 21. 9. Koloveč – prodejní za‐
hrádkářská výstava, 8.00 – 12.00
hod., KD

n 28. 9. Koloveč – Okresní pro‐
dejní zahrádkářská výstava za
účasti vystavovatelů ze SRN, KD

n 28. 9. Chodská Lhota – pouťo‐
vá zábava, hraje Míla Šobr, 20.00
hod., sokolovna

n 29. 9. Tanaberk – Biřmování
na Tanaberku společně kdyňské a
mrákovské farnosti za účasti pl‐
zeňského biskupa Mons. ThLic.
Tomáše Holuba, ThD.

n 29. 9. Smržovice – slavnostní
žehnání nové křížové cesty Smr‐
žovice ‐ Branišov za účasti plzeň‐

ského biskupa Mons. ThLic. Tomá‐
še Holuba, ThD. a P. Mgr. Karla
Adamce, administrátora pro far‐
nost Kdyně a Mrákov

n 29. 9. Chodská Lhota – poutní
mše svatá

ŘÍJEN
n 4. 10. Pocinovice – setkání se‐
niorů, 16.00 hod., KD

n 5. 10. Nová Ves – hasičská sou‐
těž „O pohár starosty“

n 19. 10. Nová Ves – setkání se‐
niorů, 15.00 hod., OÚ

n 20. 10. Koloveč – prodejní vý‐
stava dušičkového zboží a dekora‐
cí, 8.00 – 12.00 hod., KD
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V sobotu 20. červen‑
ce proběhl ve Všeru‑
bech již 24. ročník
Všerubského želez‑
ného muže. Za slu‑
nečného počasí se na
start postavilo 29
jednotlivců a 3 štafe‑
ty. Závodníky čekalo
400 m plavání, 21,5
km jízdy na kole a
3,5 km běhu. Letošní
stav tratí dal jasně
najevo, že se jedná
o terénní triatlon a
jen málokdo dorazil
do cíle bez poskvrny.
Nejrychleji závod absolvoval Jaroslav Šmíd z TK Slavia VŠ Plzeň v čase
1:08:33, na druhém místě se umístil Kryštof Částka z ABC Team Železná
Ruda v čase 1:09:58 a na třetím místě František Kaftan z Axon sport te‑
am Plzeň v čase 1:12:56. Ze štafet si nejlépe vedl tým TV Furth TT 1
před Velosport 1 a Velosport 2.

Kompletní výsledky naleznete na https://
vserubsky‑zelezny‑muz.webnode.cz/  Městys Všeruby

Kulturní servis 

Do Lesního divadla v Nýrsku
Jako členka a zastupující režisérka ochotnického spolku Lesního di‐

vadla Nýrsko, které slavilo 30. června 90 let od jeho založení předsta‐
vením „Slunce, seno, jahody a pár facek“ , bych chtěla srdečně podě‐
kovat členům SDH Oprechtice i ostatním zúčastněným za hojnou účast
a věrnou podporu. V krásném areálu přírodního divadla se sešlo 497
úžasných diváků, odcházeli spokojení a s úsměvem. Zvu všechny, kteří
na představení nebyli nebo nemohli být a mají rádi komedie pana reži‐
séra Zdeňka Trošky na 1. září 2024 od 15 hodin na opakování divad‐
la. Přijeďte nás podpořit.  Martina Štenglová

20. září Ukliďme svět! 
Přihlášky k již zaregistrované‐

mu úklidu včetně kontaktů na
organizátora jsou v mapě na we‐
bových stránkách Ukliďme svět,
kde lze zaregistrovat svůj vlastní
úklid prostřednictvím elektro‐
nického formuláře a přilákat co
nejvíce dobrovolníků. Stačí vy‐
brat místo (park, les, potok
apod.). Využít lze letáky, plakáty,
sociální sítě i webové stránky
obce. Praktické rady jak na pří‐
pravu a úklid samotný jsou na
webových stránkách Ukliďme
svět. (red)

24. Železný muž
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Půjdete‑li někdy procházkou z osady Or‑
lovice směrem na Chalupy a Hyršov, přijde‑
te na velkou lesní křižovatku, kde najdete
na stromě obrázek sv. Josefa. Obrázek, kte‑
rý je opředen tragickou událostí z roku
1829. Obrázek už je na třetím stromě,
protože do dvou předchozích uhodil blesk.
Chodskolhotští si to nedokáží vysvětlit, ale
o obrázek přesto celá léta pečují.

„Jako truhlářský učeň jsem dělal k tomuto
obrázku rámeček,“ vzpomíná Josef Stuiber,
kterému je dnes 83 let.

Z vyprávění Jaroslavy Halamové vím, že se
o tento obrázek dlouhá léta staral také její otec
Jaroslav Halama ze Šteflí.

„Jako očitý svědek vím, že u obrázku nikdy
nechyběla květina. Takových památných míst
je v okolí hned několik. Ke každému se váže
nějaká pověst či událost. Podobná pověst se
vede také k obrázku v osadě Štefle. Osada Štef‐
le vznikla z panského dvora (něm. Maierhof)
v lokalitě Pařezí postupnou emfyteutizací
(prodejem do dědičného nájmu). Dvůr vlastnil
šlechtický rod Lamingenů z Albenreuthu do
roku 1697, kdy od dědiců Wolfa Maxmiliána
Lamingena, neblaze proslulého Lomikara,
koupil panství Johann Phillipp Stadion ‐ Wart‐
hausen. Na mapě Müllerova mapování z roku
1720 je mezi vesnicemi Melhut a Butzeriedt
(Chodská Lhota a Pocinovice) označen jako
Steffelhof. V matrikách z té doby se také ještě
někdy psalo česky Pařezí nebo latinsky Villa
Stefliana. Před rokem 1700 byl ve dvoře šafá‐
řem Jan Štefl a po něm jeho syn Jakub. Tento
selský rod dal lokalitě nynější název. Tento ob‐
rázek najdete při cestě směrem na Hyršov. Po‐
místní název statku, ke kterému tato cesta ve‐
de, je U Koňařů. 

Příběh nešťastné lásky Josefa
Udál se v září před 185 lety. V obecním le‐

se, kde se dodnes říká v mrchovišti, stával

srub jako obydlí pro rodinu pohodného – ra‐
sa. Ten měl tři syny. Nejmladší Sepl se zami‐
loval do Marie, která sloužila u tehdejšího
fořta Althemase v Orlovicích. Milenci si do‐
mluvili schůzku, na niž Sepl dorazil se zpož‐
děním. Marie na něj čekala pod dubem. Jako

zjevení se objevil mnich v kutně, kterého
zbožná dívka pozdravila a pohostila. Mnich
začal vést prapodivné řeči o tom, že sama bo‐
ží prozřetelnost tomu chtěla, aby se potkali,
že on sám byl vysvěcen samotným převorem
mnichovským a vše, co činí, jako by sám Bůh
činil. Vykládal neznalé dívce o Panence Marii
i o Duchu svatém, jejím početí, až neznalou
dívku, která byla řečmi zmámena, přiměl
k povolnosti. Vše ale viděl zdrcený Sepl.
V hrůzném opojení mnicha na dubu oběsil.
Stejně chtěl skoncovat se sebou i svou milou.
Oběšený Sepl zůstal viset hlavou u tváře své
milenky, která ale přežila. Seplovi vyplašení
koně dorazili domů bez kočího, a proto se vy‐

dal Seplův otec po stopě vozu. Když dorazil
na místo tragédie, mnichu ani jeho synovi již
nebylo pomoci. Polomrtvá Marie utekla do
lesů a od té doby ji už nikdo nikdy nespatřil.
Šetřením se zjistilo, že údajný mnich byl hle‐
daný zločinec Jacob Hopp, který si za vraždu
své matky odpykával v klatovské věznici do‐
životní trest. Při transportu na brněnský
Špilberk strážím utekl. Na útěku podřezal
žebravého mnicha, vzal si jeho kutnu. Na
dub, kde k události došlo, pověsil Seplův otec
obrázek svatého Josefa, aby příběh lásky, ne‐
věry a zklamání připomínal. Vypráví se, že
strom byl zasažen bleskem a rozštípl se na
tři díly, jako by sám Bůh dal rozřešení ne‐
šťastníkům. Obrázek byl pak umístěn na ve‐
dlejší strom, který dopadl podobně.

V tomto místě zemřelo několik lidí a všichni
měli křestní jméno Josef. Tím posledním byl
Josef Halada, který vyrazil na čekanou a na
tomto místě zemřel. Pan Halada byl vášnivým
myslivcem a na čekanou vedla také jeho po‐
slední cesta. Byl ročník 1934 a toho roku ode‐
šel čerstvě do důchodu, jehož první výplaty se
již bohužel nedočkal. Údajně je již pátým Jose‐
fem, který poblíž tohoto místa skonal. 

Podobně smutný příběh má i obrázek na
Šteflích, který vypráví příběh o Aničce. 

Oba obrázky dostaly letos „nové kabáty“,
o které se postaralo truhlářství Martin Hou‐
dek. Rámečky jsou modřínové a krásně uděla‐
né. Bratři Karel a Martin Hodkovi jsou šikovní
truhláři, s kterými máme výbornou zkušenost.
Dělali v naší obci okna do místní kaple sv. Vác‐
lava. Na okna nám dali záruku 120 let. Na prv‐
ní pohled je vidět, že pánové jsou zkušení ře‐
meslníci a v této restaurátorské práci mají
i zkušenosti. O údržbu těchto památek se po‐
starala a z rozpočtu zaplatila obec.  

Milan Zajíc, foto Jaroslav Nunvář

Zleva Martin a Karel Hodkovi.

Největší letošní atrakcí Dne dětí bylo
malování na obličej, jehož se ujaly dvě
malířky. Už ne tak atraktivní bylo ur‐
čování stromů podle listů, které byť
každoročně se opakující, dělá problé‐
my nejen dětem, a poznat vycpaného
mývala, uloveného v lesích nad obcí,
bylo oříškem. Nenechte se mýlit sym‐
patickým vzhledem tohoto savce, jde
o smrtelně nebezpečné zvíře a to jak
pro chráněné druhy živočichů, tak
i pro člověka! Den vyplnili vlastní mu‐
zikou manželé Trefancovi, též občer‐
stvení bylo kvalitní a opečené buřty
na ohni chutnaly… no stejně dobře, ja‐
ko každý rok.  Foto str. 1. Z. Huspek 

Nenechte se mýlit
v Loučimi 

Svaté obrázky u Chodské Lhoty



Sedlářství je tradiční řemeslo s prastarou
historií. Název řemesla pochází od slova sed‐
lář, protože vyrábí především sedla na koně.
V dílně se však šijí i chomouty, postroje, biče,
brašny, opasky, řemínky a různá pouzdra. Dří‐
ve býval sedlář v každé větší vesnici, dnes toto
povolání provozuje v celé re‐
publice jen několik desítek
osob. Úpadek řemesla přineslo
prudké snížení počtu koní v še‐
desátých letech a nástup prů‐
myslové výroby ostatních kože‐
ných výrobků. Strojová výroba
byla mnohem rychlejší, ale ne
vždy kvalitnější. 

Před devadesáti pěti lety se
stal sedlářem pan Václav Vogel‐
tanz, rodák z Hluboké. Narodil
se 14. července 1912 manželům
Matěji a Josefě Vogeltanzovým
v čp. 61 jako čtvrté poslední dí‐
tě. „Lásku ke kůži zdědil zřejmě
po svém dědovi Josefovi Hynčí‐
kovi, který v letech 1863‐1908 v
Hluboké pracoval jako obuvník“
říká při svém vzpomínání syn
Václav Vogeltanz (*1950). „Otec
odešel ve 14 letech po základní škole do učení
ke kdyňskému sedláři panu Kitzbergerovi,
v dnešní Americké ulici. Učeň měl tehdy povin‐
nou praxi u svého mistra pět dnů v týdnu. Šestý
den navštěvoval živnostenskou školu. V té době
bývalo volno jen v neděli.“

Výuční list získal 7. července 1929. Protože
mu bylo teprve sedmnáct, musel u někoho pra‐
covat až do jednadvaceti let, do získání plnole‐
tosti. Tuto povinnou praxi absolvoval u kdyň‐
ského čalouníka pana Úbla v Komenského uli‐
ci. U něho si také doplnil odbornost na čalouní‐
ka a tzv. „autosedláře“. V roce 1932 narukoval
na vojnu do Českých Budějovic (za první re‐
publiky od roku 1920 až 1933 činila povinná
vojenská služba 18 měsíců). Sedlařinu uplatnil
úspěšně i tam. Opravoval a šil postroje pro vo‐
jenské koně. Když se vrátil domů, doznívala
ještě hospodářská krize, a tak byl chvíli veden
i jako nezaměstnaný. Velmi rád vzpomínal na
své začátky a vyprávěl o nich dětem.  „V létě
1936 pracoval u velkostatkáře v Prudicích.
Opravoval tam při žních poškozené koňské po‐
stroje a zpřetrhané řemeny. O jeho kvalitní
práci se dozvěděl i hrabě Černín z Chudenic, a
tak si ho okamžitě sjednal pro příští léto na
chudenický velkostatek. Za Protektorátu,
v květnu 1939 ho německé úřady poslaly na
práci do Norimberka, ale ještě před vypuknu‐
tím války se mu podařilo dostat se z Německa
zpátky domů. Zajímavá zkušenost se mu na‐
skytla i na konci roku 1939, kdy ho oslovil Jo‐
sef Ludvík, sedlář a čalouník z Domažlic, aby
mu pomohl s výrobou žíněných matrací pro
celou domažlickou nemocnici. Zakázku prová‐
děli přímo v areálu nemocnice.“

V roce 1940 nastoupil v Klatovech do kože‐
dělné firmy bratří Singerů (po 1948 KOZAK).
Firmu židovského podnikatele však musel zá‐
hy opustit, a tak si našel práci v Praze u firmy
Jana Jiráčka, který vlastnil čalounický a deko‐

rační závod. Pestrý profesní život pokračoval v
plzeňské Škodovce. „Jednoho rána 1944 přišli
dělníci na směnu a zjistili, že přes noc se ztratil
hnací transmisní řemen dlouhý desítky metrů.
Dílo nějakého odbojáře nebo obyčejná zloděj‐
na zastavily výrobní halu. Němci okamžitě při‐

vedli tátu a on musel z mnoha
kusů nový řemen sešít. Čeští
dělníci ho přemlouvali, aby
dělal pomalu, Němci naopak
nařizovali rychlou práci. On
pracoval co nejpomaleji. I
když se neúčastnil žádného
odboje, měl radost, že ten den
se nevyrobil pro Němce ani je‐
den tank“, pokračuje ve vyprá‐
vění syn Václav. „Po válce, až
do šedesátých let, vyráběl ko‐
žené sportovní míče pro praž‐
skou firmu Josefa Rajčáka. Pa‐
matuji si, že sportovní míče se
šily z velmi kvalitní kůže z ar‐
gentinských býků. Odebíraly
je především profesionální
kluby Sparta či Slávie. Pan Rajčák zůstal jako
vedoucí i po znárodnění obchodu v roce 1948,
takže s ním otec spolupracoval až do šedesá‐
tých let, než začala výroba míčů tzv. maďarské‐
ho vzoru, která vyžadovala strojní zpracování.“

Po válce se vrátil Václav Vogeltanz do KOZA‐
KU Klatovy, kde pracoval až do důchodu, do ro‐
ku 1972. Po pracovní době a později i v důcho‐
du se svolením MNV Kdyně (dnes městského
úřadu) pracoval soukromě. Opravoval kožené
předměty, vyráběl matrace (např. pro kemp
Hájovna), pouzdra na dalekohledy a fotoapa‐
ráty, peněženky, míče.

V roce 1948 se Václav Vogetanz (*1912) ože‐
nil s Marií Koutníkovou z Orlovic, která praco‐
vala v koloniálu u Mikulášů. Jejich jediný syn
Václav (*1950) studoval strojírenský obor,
přesto o práci sedláře ví od otce opravdu hod‐
ně. Děkuji mu za velmi zajímavé vyprávění.

Zajímavosti:
1) Firmu bratří Singerů založil v roce 1842

Bohumil Singer, tehdy ještě ve Stražově. Po tři‐
ceti letech prosperity ji přestěhoval do Klatov,

do budovy bývalého jezuitského semináře. Na
začátku 20. století už nestačily ani tyto prosto‐
ry, a tak si postavili Singerovi u nádraží továr‐
nu novou. Svoji výrobu zaměřili především na
armádní zakázky. Vojenské potřeby z kůže, ak‐
tovky, kufry, galanterii vyrábělo až pět set za‐

městnanců. Koncem roku 1936
tehdejší československé minister‐
stvo národní obrany přidělilo fir‐
mě Singer dokonce zakázku na vý‐
robu kožených plynových masek.
Paradoxně o pár let později, za
druhé světové války, v jejich kla‐
tovské vile sídlilo gestapo a továr‐
na v německé správě vyráběla do‐
plňky pro nepřátelskou armádu.
Po osvobození byl závod v národní
správě a po roce 1948 byla továr‐
na bratří Singerů přejmenována
na KOZAK (zkratka znamenala ko‐
žedělné závody Klatovy). KOZAK
patřil k největším výrobcům kože‐
né galanterie mezi státy socialis‐
tického tábora. 

2) Václav Vogeltanz
připravoval často žíně
pro čalouníky. Když se
na jatkách zabíjel hově‐
zí dobytek, domluvil si
odběr odseknutých
spodních částí oháněk.
Šikovný řezník věděl,
kde ji má odseknout.
Žíně totiž nejsou jen
zcela na konci oháňky,
ale zasahují i do její
vyšší partie. Prodávaly
se levně, za korunu kus.
Oháňky se dávaly vařit
do speciálního kotle.
Zbytky masa klesly na
dno a žíně vystoupily
nahoru. Z ještě horkých
a mokrých žíní se pak
stáčely provazy, žíně

zkudrnatěly, byly pružné a držely tvar. Pokud
byly matrace staré a proleželé, mohly se rozpá‐
rat, žíně znovu převařit, a tím obnovit jejich
pružnost. Výroba žíněných matrací nebyla pří‐
liš příjemnou prací, ale ve své době velmi do‐
bře placená. Odpadové vařené maso využívali
hospodáři jako velmi dobré hnojivo.

3) Děda Václava Vogeltanze, obuvník Josef
Hynčík, zažil jako jeden z posledních 12letou
presenční vojenskou službu v letech 1851–
–1863. Sloužil v Bosně jako dragoun a hlídal
hranici s tehdejší Osmanskou říší (Tureckem).
V následujících letech se vojenská služba zkra‐
covala.

4) Sedlářství v Hluboké provozoval od roku
1985 i jmenovec Václav Vogeltanz (*1941),
který byl synovcem Václava Vogeltanze
(*1912).

5) Díky jezdeckým oddílům, ale i soukro‐
mým chovům nachází sedlářství uplatnění
i v současné době. Ve Kdyni má svoji dílnu
 Michal Sviták přímo na náměstí.  

Ludmila Brychová

Sedlář – Václav Vogeltanz z Hluboké
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SDH Libkov za pomoci ob‐
ce pořádal 22. června ry‐
bářské závody Úslavského
poháru. Zúčastnilo se cel‐
kem 29 rybářů. První
místo obhájil pan R. Sláma
(1 729 cm), na druhém se
umístil pan J. Šimůnek
(1 189 cm) a třetí místo
obsadil pan V. Sochor
(1 055 cm). První tři rybá‐
ři získali poháry a věcné
ceny. Oceněni byli rybáři
až do desátého místa věc‐
nými dary. Počasí se vyda‐
řilo, občerstvení bylo vý‐
borné. Končilo se poseze‐
ním ve stanu s příjemnou
zábavou. Velké poděková‐
ní patří pořadatelům zá‐
vodů. Všichni byli velice
spokojeni.  

B. Černá, starostka 
obce Libkov

Úslavský pohár v Libkově

V sobotu 25. května se sjelo do Brnířova neskutečné množství naleštěných starých trak‑
torů i veteránů a zcela tak zaplnily naši krásnou náves. Konal se 12. ročník „Setkání sta‑
rých traktorů a veteránů v Brnířově“. Dvě velká parkoviště se brzy zaplnila. Předpověď
počasí slibovala silný déšť a bouřky, odradila mnoho majitelů starých traktorů bez bou‑
dy, a přesto přijelo 112 traktorů a 102 veteránů, což bylo stejně jako v roce 2023, kdy se
počasí skutečně povedlo.
Jako vždy byla nejvíce zastoupena značka ZETOR – celkem 57 strojů. Cituji Petra Krot‑
kého, návštěvníka z Plzeňska: „Úžasná podívaná. Tolik traktorů pohromadě jsem nikdy
neviděl a už vůbec jsem netušil, že může existovat tolik druhů. Skvělé!“ Velkou radost
měli pořadatelé z několika unikátů. Mezi ně patřil ZETOR 3013‑SADAŘ, který byl vyro‑
ben v roce 1966 pro potřebu ovocnářů a dále ZETOR 2041, kterých byla vyrobena jen
malá ověřovací série. Na akci přijel i známý traktorista‑cestovatel Martin Havelka, kte‑
rý projel s traktorem ZETOR 25A velký kus Evropy.
Kvůli silnému dešti ve 14.00 hod. byla zrušena spanilá jízda veteránů. A pak se jela vše‑

mi očekávaná jízda traktorů.
Po několikaleté přestávce se
v Brnířově opět „mašinovalo“
obilí na staré mlátičce, o což
je mezi diváky velký zájem.
I přes nepříznivé počasí byla
akce velmi úspěšná. Bufety
fungovaly dobře po celý den,
nabídka byla pestrá a tak
když návštěvníci odcházeli,
nešetřili chválou, což je pro
pořadatele motivací pro pří‑
pravu další akce v roce 2025,
kdy se na vás budeme v Brní‑
řově zase těšit.  

Za SDH Brnířov Mirek Beneš

Traktory se blýskly v Brnířově

Švehlův památník
VIZ KRONIKA 2 rok 1994, str. 13–14,

a rok 2013, str. 5‑7. 

V rodině Petra Šindeláře, Brnířov čp. 13, se
našel sešit zápisů o přípravě na vybudování
Švehlova pomníku v r. 1935.

Antonín Švehla byl československý politik,
předseda 3 vlád, předseda agrární strany
a hostivařský statkář.

Narodil se 15. 4. 1873 v Hostivaři, v Rakou‑
sku‑Uhersku, zemřel 12. 12. 1933 v 60 letech
v Praze.

Spolu s Aloisem Rašínem, Jiřím Stříbrným,
Františkem Soukupem a Vavrem Šrobárem
vyhlásil dne 28. 10. 1918 samostatný Českos‑
lovenský stát.

Neměl žádné školy, ale zdravý selský rozum
statkáře. Podpořil T. G. Masaryka při volbě na
prezidenta republiky.

Byl dlouholetým předsedou Agrární strany
– ta byla pravicovou konzervativní politickou
silou, kterou podporovali nejen sedláci, ale
i živnostníci.

Po roce 1918 spoluvytvářel novou pozem‑
kovou reformu.

Svaz dobrovolných hasičů v Brnířově roz‑
hodl dne 5. 10. 1934 zasadit na počest státní‑
ka Antonína Švehly lípu, jež by byla symbolem
odhodlání občanů následovat myšlenky toho‑
to státníka.

30. 11. 1934 obec propůjčila místo pro
Švehlovu lípu a bylo zvoleno předsednictví –
p. Seidenglanz Karel předseda, Husník Josef,
Pavelka, Jehlík Josef a Seidenglanz Josef.

3. 1. 1935 byl dovezen první materiál na vy‑
výšení místa, vymezena plocha pro úpravu
a příkopy.

8. 4. 1935 byl přivezen kámen z Modlína,
který vážil 13 q a 70 kg, do něhož měl být vy‑
tesán nápis. Do podstavce byl zazděn oficiální
pamětní spis. Lípy byly vysazeny 3.

19. 4. 1935 byla plocha oplocena a vysázen
živý plot z pámelníků.

Regulace a úprava návsi stála 25.000,‑ Kčs.
Velká byla i pomoc spoluobčanů.

V této době stoupala nezaměstnanost,
i v Brnířově bylo 14 nezaměstnaných a pod‑
pora v nezaměstnanosti byla 10,‑ Kčs týdně.
Týdenní výdělek dělnické rodiny byl 60,‑ až
120,‑ Kčs.

Ceny zboží: ‑ máslo 14,‑ Kčs/kg
n vejce 30 haléřů/kus
n maso živá váha výkup 1‑3,‑ Kčs/kg
n maso u řezníka prodej 10,‑ Kčs/kg
n žito 130,‑ Kčs/q
n pšenice 160,‑ Kčs/q
n oves 110,‑ Kčs/q
n brambory 25,‑ Kčs/q

L. Hynčíková, kronikářka obce, 
pokračování příště



Kdyňskostrana 14 4/2024

Setkání U indiána v Sedlicích
Den plný aktivit prožili opět malí indiáni v Sedlicích, kde se konal 20.

července již 11. ročník setkání u indiána. Jako každý rok se ho zúčastnilo
několik desítek dětí. Malí indiáni museli splnit celkem 10 úkolů. Například
je přivítala želva uhlířská, kterou mohly děti pohladit i potěžkat. Vyzkou‐
šely si zatloukání hřebíků, střelbu lukem, ale také na ně čekala „prázdni‐
nová“ škola. Krásné stanoviště si pro ně připravili zahořanští myslivci, je‐
jichž stanoviště má vždy velký úspěch. Závěrem si malí indiáni malovali
indiánské perníčky a odlitky ze sádry.

Celý den nás provázelo velké horko a tak jsme uvítali ukázku Sboru do‐
brovolných hasičů z České Kubice, kteří nám předvedli nejen ukázku zá‐
chrany poraněné osoby, ale také děti příjemně osvěžili vodním dělem.
Nejodvážnější indiáni u „Indiána“ přespali a den ukončili stezkou odvahy
a dětskou diskotékou. Další ročník je předběžně plánován na 2. srpna, kte‐
rý si můžou malí indiáni poznamenat do své indiánské prázdninové kníž‐
ky, kterou dostali s indiánským pokladem za splnění úkolů. Velké díky ta‐
ké všem, kteří přišli na 11. SETKÁNÍ U INDIÁNA V SEDLICÍCH. 

Jana Tomanová, SDH Sedlice

Stále je možné podat žádost o dotaci až 180 000 Kč na výměnu
starého nevyhovujícího kotle za tepelné čerpadlo nebo kotel
výhradně na biomasu. Jedná se o dotaci Plzeňského kraje Pořízení
ekologického vytápění pro nízkopříjmové občany II. Uzávěrka příj‑
mu je 30. 8. 2024.

Předškoláci z Mateřské školy Koloveč nacvičili veřejné
divadelní představení „O Ferdovi a Berušce“. Konalo se
v sále v pátek 21. června od 10 hodin. V 16:30 hodin
pak bylo druhé vystoupení pro rodiny předškoláků,  ná‑
sledovalo slavnostní pasování dětí na školáky. Budoucí
prvňáčci obdrželi od svých učitelek šerpu, pamětní list,
batůžek a také praktické dárky od starosty městyse.
Odpoledne skončilo snězením velkého dortu s motivem
Ferdy Mravence.  

Petra Křížová, foto Petr Dolejš

Odcházeli s Ferdou

Obec Pocinovice realizuje projekt „In‑
stalace FVE – Obec Pocinovice“ spolufi‑
nancovaný EU z Operačního programu
Životního prostředí 2021– 2027, kon‑
krétně výzvy č. 11 – obnovitelné zdroje
energie ve veřejných budovách. 
FVE je umístěna na střeše budovy čistír‑
ny odpadních vod, kde je nepřetržitý
provoz technologického zařízení. Insta‑
lovaný výkon, který dovoluje plocha bu‑
dovy, je 22,185 kWp, vyrobená energie
plně zajistí provoz technologického zaří‑
zení ČOV. Celkové náklady na pořízení
fotovoltaiky činí 578 598,41 Kč, předpo‑
kládaná dotace 436 668,22 Kč, vlastní
zdroje obce 141 930,19 Kč.  

Marie Homolková, starostka obce   

Pocinovice instalují
fotovoltaiku
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Ve věku nedožitých 88. narozenin 
zemřel Jaroslav Cuhra.

Poslanec Federálního shromáždění, profesí staveb‐
ní projektant, ale také disident a jeden z necelé dvou‐
tisícovky signatářů Charty 77. Jeho otec byl architekt,
účasník protinacistického odboje, ale také poslanec
Zemského národního výboru a politický vězeň. Archi‐
tektonická činnost Ing. arch. Jaroslava Cuhry se sou‐
středila zejména na sakrální stavby. Zemřel v roce
1974 a do posledních chvil byl permanentně sledován
Státní bezpečností. Jeho syn Jaroslav Cuhra ml. se za
pomoci otcových známých dostal sice na prezenční
studium ČVUT. Kvůli politickému tlaku musel  ale brzy
přestoupit z prezenčního studia do večerní školy, kte‐
rá nebyla tak přísně hlídaná. Zde se mu podařilo dostudovat.  Jak poz‐
ději vzpomínal, v zaměstnání jsem se nikam nedoplížil. Dělal svou prá‐
ci, živil rodinu a věděl, že mířit někam výš je zbytečné. Ale stále dochá‐
zelo k jeho sledování a pravidelným výslechům na Státní bezpečnosti
několikrát do roka. Vždy byl zadržován 48 hodin, po které mohla StB
držet lidi ve vazbě, aniž by vznesla obvinění. Krátce před 17. listopa‐
dem došlo k jeho zatčení a byl odvezen do Ostrova ‐ Vykmanova, kde
byl opět 48 hodin držen bez obvinění. Po roce 1989 se Jaroslav Cuhra
aktivně zapojil do politiky. Stal se v roce 1990 poslancem Federálního
shromáždění ČSFR. I ve volbách v roce 1992 byl za KDU‐ČSL zvolen do
Sněmovny Lidu. Federálního Shromáždění. Po vzniku samostatné Če‐

ské republiky působil v 90. letech tři roky jako prezi‐
diální šéf na ministerstvu obrany.  Stal se členem
Konfederace politických vězňů České republiky a
dlouholetým předsedou její krajské pobočky v Plzni.
Nejvíce jsem Jaroslava Cuhru poznal  coby účastníka
mnohých akcí, na nichž se právě podílela  Konfedera‐
ce politických vězňů. Měl velmi úzký vztah ke Kdyň‐
sku. V Branišově měl totiž chalupu. Nechyběl na žád‐
ném setkání u Všerubských kamenů. Až v minulém
roce,  kdy již ze zdravotních důvodů chyběl.  Jaroslava
Cuhru jsem vždy vnímal jako statečného člověka vel‐
mi vybraného chování, který dokázal velmi výstižně
formulovat věci podstatné. Stále si pamatuji, jak při
jedné debatě v meditační zahradě na téma hrdinské
činy konstatoval: „Hrdinové mlčí.  Za ně totiž mluví

jejich statečné skutky.“ To mi utkvělo trvale v paměti.  Před všemi dal‐
šími generacemi skutečně stojí morální povinnost činit vše, aby se na
jejich skutky nezapomnělo. Jaroslav Cuhra se dožil bez čtyřech dní 88
let. Naše generace v něm ztrácí  skutečnost osobnost, člověka velmi
zbožného. Chyběl mi již v minulém roce u Všerubských kamenů. Bylo
to  shodou okolností, když mši svatou celebroval kardinál Dominik Du‐
ka, který také byl účastníkem tradičního setkání u Všerubských kame‐
nů. Bude mi chybět letos a vlastně napořád. Jsem však vděčný prozře‐
telnosti, že  jsem měl  to štěstí se s tímto neobyčejným, byť často nená‐
padně se chovajícím člověkem a  velkým přítelem Kdyňska, ve svém
životě potkat. Ing. Vladislav Vilímec, senátor Parlamentu ČR

Barokní oslavy a Anenská pouť na Tanaberku

Vzpomínka na Jaroslava Cuhru

Svátek Aniček letos připadl na pátek 26. čer‐
vence, a tak se tradičně v kostele sv. Anny na
Tanaberku konala mše, kterou celebroval
Mons. Miroslav Kratochvíl. Proběhla jako vždy
v krásné atmosféře, odhadem přišla stovka vě‐
řících. 

Sobotní odpoledne jsme taktéž zahájili
pouťovou mší svatou. Tentokrát byl hlavním
celebrantem P. Jakub Žákavec a společně
s Mons. Kratochvílem nás ve sváteční atmos‐
féře provedli celou mší, které, troufnu si od‐
hadovat, se účastnilo kolem dvou stovek věří‐
cích ze širokého okolí. Odpolední čas jsme
měli možnost strávit ve společnosti dechové‐

ho orchestru Pištíci pod vedením pana Tíkala
(ZUŠ Kdyně), kteří předvedli skvělý hudební
výkon. Velké díky za to. Pochutnávat jsme si
mohli celé odpoledne již tradičně na výbor‐
ném pohoštění od ZOD Mrákov v podobě
skvěle grilovaného masa, klobás a nápojů.
Nakoupit jsme si mohli na Anenských trzích,
ať už tradiční chodské perníčky paní Flieglo‐
vé, či ozdobit se šperky paní Hruškové, anebo
vyzdobit svoji domácnost vitrážemi Aleny
Marcelové. Závěr celého dne zakončil neza‐
pomenutelný koncert barokní hudby Kolegi‐
um pro duchovní hudbu Klatovy. Jejich kon‐
cert věnovaný poctě sv. Anny oblažil naše du‐
še a kostel sv. Anny na Tanaberku dodal svojí
akustikou zvláštní rozměr. Díky i Zeos Kdyně

za připravené pohoštění. Víkend zakončila
nedělní mše sousedů z Eschlkamu a okolí,
mši celebroval P. John. 

Závěrečné poděkování patří všem, kteří po‐
mohli celou akci zorganizovat: členům spolku
Tanaberk, městysu Všeruby, hasičům Všeruby,
farnosti Kdyně, květinářkám sv. Anny (Maruš‐
ce a Světlaně) za výzdobu a Marušce za výbor‐
né perníčky. A v neposlední řadě Plzeňskému
kraji za financování programu v rámci Letní‐
ho barokního festivalu. 

Velké díky všem a těšíme se na dalších
 akcích na viděnou. Sledovat nás můžete na na‐
šich webových stránkách, Facebooku a Instag‐
ramu. 

Za spolek Tanaberk, Martina Pejsarová



Výlety, setkání, děti a radost 

Početná skupina fanoušků kuželek ze Zahořan byla na MS v kuželkách
2024 v Brezně na Slovensku. Fandili Jiřímu Bendovi ml. a naší reprezentaci
do 23 let. Jaroslav Kutil, TJ Sokol Zahořany

Všerubští školáci navštívili základnu domažlických hasičů. Zopakovali si,
jak se chovat při mimořádných událostech, vyzkoušeli hasičské helmy
a prohlédli techniku.  R. Reifová

Letošní Pohádkový les pořádaný PS Safír Kdyně měl velký úspěch i přesto,
že celou dobu pršelo.  1. června přilákal kolem 150 dětí, které se odvážily
vydat na trasu plnou pohádkových postav a jednoduchých úkolů. Více na
webu https://safir.pionyr.cz/ a na Facebooku PS Safír Kdyně.    

Pavla Hrubá

Brnířovské cvičení v roce 2023/24 na páteř a klouby proběhlo 32x. Cvičeb‑
ní rok jsme zakončily pobytem v Zelené Lhotě se cvičením a vycházkami na
Horskou Kvildu a Hamry. Cvičenkám přeji krásné prázdniny a těším se na
ně opět v září 2024. L. Hynčíková

V neděli 9. června v kulturním domě v Kolovči slavnostně vítali 8 nových
občánků městyse, z toho 7 děvčat a jednoho chlapce. Rodiče dětí obdrželi
pro vzpomínku sérii fotografií. Foto Petr Dolejš

ZŠ Všeruby připravila pro rodiče a příbuzné krátká vystoupení s českými i
anglickými písničkami, rozsáhlou nabídku her a společně si užili pěkné od‑
poledne. Nechyběly malé turnaje v pink‑ponku, kde budeme trénovat dál,
protože bychom si rádi zahráli třídní turnaje.  R. Reifová


